
Møde i DRC Frivilligforum 

Dato: 5. marts 2024  Tid: 13.00 – 16.00  

Sted: Borgergade 10, 1300 København K, 5. sal, Mødelokale 5A 

Mødeleder: Lone Tinor-Centi                                       Referent: Helle Majlund Jensen 

Deltagere:  Regitze Videbæk, Erik Lyby, Sinne Rørdam Jensen, Jens Vinther Frederiksen, Bettina Bach, Lone 
Tinor-Centi, Helle Majlund Jensen 

Afbud:  Shadie Baker Ali 

 
 

Tid: Dagsorden Orientering/drøftelse/beslutning 

13.00 

v./ Mette 
Høvring 

Afrapportering til SIRI på indsatser i 
frivillignetværket i 2023 
 

Vi er klar med resultatet af sidste års 
indsatser i frivillignetværket. Mette 
Høvring præsenterede resultatet, som vi 
afrapporterer til SIRI.  
Derudover blev der vist tre små film om 
hhv. Hverdagsrådgivning, sociale 
aktiviteter og sprogtræning, som er en 
del af vores resultatmål i 2023. 
 
Et forslag var at vise filmene i DRCs 
Bestyrelse. 
 
Præsentation vedhæftet.  

13.45 

v./ Kristine 
Bjerre 

Regionskonsulent Kristine Bjerre orienterer om 
nyt fra Region Sjælland 
 

Kristine gav et øjebliksbillede af Region 
Sjælland. De frivillige ser fortsat ikke ret 
mange ukrainere, selvom der er færrer 
ukrainere på Sjælland end i Jylland. Dog 
har enkelte grupper på Sjælland god 1:1 
kontakt. 
 
De aktiviteter, som der er, bliver ikke 
besøgt af ukrainere, hvis der er andre 
nationaliteter til stede.  
 

Da ukrainerne ankom kort efter Ruslands 
invasion af Ukraine, forestillede de fleste 
sig, at de ikke skulle blive I DK særligt 
længe. Det kunne forklare, at kun få af 
dem var opsøgende i forhold til 
frivilligtilbud dengang. 

Paneldebatter med både voksne og 
unge, som blev afholdt af CUF for nyligt 



viste, at der nu er en helt anden 
interesse for at blive i DK. Stort set alle 
de unge ønsker at blive, og langt over 
halvdelen af de voksne ser også deres 
fremtid I DK. 

Børnene har overhovedet ikke været i 
lektiecaféer. Det kunne fremover blive et 
behov. 
 
Bortset fra ukrainerne, så fylder 
Hverdagsrådgivning meget. Det er der 
fortsat stort behov for.  
Lektiecafé for børn er der en svag 
stigning i og det har været en succes at 
oprette nye lektiecaféer sammen med 
de boligsociale selskaber. Det er specielt 
en fordel for de helt unge børn, at det er 
i nærheden af deres bopæl.  

Generelt er der et fald i antallet af 
flygtninge, som ønsker en mentor eller 
netværksfamilie. Der er eksempler på 
grupper, hvor der er frivillige, men ingen 
at matche dem med. 
Søgningen til fællesarrangementer er 
også faldende. Det kan skyldes, at mange 
af flygtningene, som har været her i flere 
år, har dannet netværk og derfor ikke 
har så stort et behov for hjælp. 
Derfor lukker nogle aktiviteter, fordi der 
ikke kommer nogen mere.  
 
Hvad er Frivilligforums oplevelse af 
aktiviteter? 
 
Fyn – der observeres ikke den nedgang, 
som opleves på Sjælland. Der kommer 
også ukrainske børn i lektiecafeérne. 
 
Gentofte – mangler frivillige. Der er 
mange sygeplejerske fra Iran, som gerne 
vil lære dansk, bl.a. for at kunne opnå 
autorisation. 
 
Der er lavet noget research på 
problematikken og der er sendt et notat 
til SIRI. DRC stiller sig til rådighed for en 
diskussion om, hvordan der kommer 
flere varme hænder i sundhedssektoren, 



men det skal være muligt at opnå 
autorisation.  
 
Når notatet vil det blive sendt til 
Frivilligforum.  
 
Aalborg – oplever ikke nedgang i 
frivilliggrupperne.  
 
I Roskilde er lektiecaféen i et 
boligområde lukket ned, fordi der ingen 
efterspørgsel er mere.  
Med hensyn til Ukrainere har der været 
omkring 500, nogen er rejst hjem og 
andre flyttet. Der er aktiviteter for dem, 
men de holder sig meget for sig selv.  
 
Hvis der ikke opleves nogen nedgang – 
hvilke samarbejdspartnere eller kanalen 
bruges der til at få aktiviteterne ud? 
 

- Den lokale skole. 
 

- Oprustning på PR-fronten. 
Aalborg har fået en frivillig, som 
arbejder med det. Derudover 
har de en mailchimp, så der 
bliver udsendt informationer til 
dem, som har deltaget i 
aktiviteter.  

 
- Mentorer som introducerer 

caféen til nye flygtninge.  
 

- Samarbejde med boligsociale 
selskaber 

 
- Brug ambassadører fra 

målgruppen 
 
Det er en udfordring, at kommunerne er 
så søjleopdelt og det gør det svært at 
vide hvor man skal henvende sig. 
 
 

15.00 

v./alle 

Proces for opstilling af repræsentant fra 
frivillignetværket til DRCs Bestyrelse  
 

Bettina ønsker ikke at genopstille til 
DRCs Bestyrelse.  
 



Der blev diskuteret om det var en idé at 
vente med at stille op til valget i 2026, så 
de nyvalgte til Frivilliforum (valg i 2025) 
kan blive rekrutteret og arbejde 
målrettet mod en plads i Bestyrelsen. 
 
Bettina deltager i Frivilligs sektionsmøde 
den 6. juni for at opstarte processen 
med valg til Frivilligforum med henblik 
på at finde den korrekte profil til valg til 
Bestyrelsen.  
 
Punktet bliver taget op igen på næste 
møde d. 29. maj.  
 
Første møde efter sommeferien tages en 
drøftelse af, hvordan vi kan synliggøre 
det frivillige integrationsarbejde når de 
frivillige ikke har en plads i DRC 
Bestyrelsen. 

15.45 Eventuelt Charlotte Slentes kronik i Politikken 
bliver sendt ud med FrivilligNyt af Mette 
Høvring. 
 
Regitze havde modtaget en forespørgsel 
fra Benedikte, frivillig i Ribe om 
vigtigheden af, at frivilliges gode vilje 
ikke blev brugt som redskab til at 
kommunale opgaver bliver henvist til 
frivillige. Et eksempel på sådan en 
opgave er at udfylde oplysningsskemaer 
til brug ved ansøgninger om kommunal 
støtte. 
Benedikte havde desuden set DRCs 
hjemmeside, hvor der om 
Hverdagsrådgivningernes opgaver bl.a. 
står: 
 
”I hverdagsrådgivningen kan man blandt 
andet få hjælp til at: 
-udfylde ansøgningsskemaer 
 
Benedikte ønskede oplyst om der er 
truffet en beslutning om at frivillige skal 
udfylde ansøgningsskemaer, eller er det 
blot kommet ind, uden at tænke på, at 
det er mod den tidligere holdning? 
 
Sekretariatet havde følgende svar. 



Vi har forhørt os rundt blandt 
Regionskonsulenterne, og det viser sig, 
at der ikke ligger noget særligt eller en 
ny beslutning bag formuleringen på 
hjemmesiden (udfylde 
ansøgningsskemaer). Vi vil derfor rette 
det til ’udfyldelse af skemaer’ 
Regionskonsulenterne har oplyst at der i 
høj grad bliver hjulpet i 
Hverdagsrådgivningerne med at udfylde 
(ansøgnings)skemaer. 
Men ansøgningsskemaer skal forstås 
mere bredt end ansøgninger ved 
kommunen. Regionskonsulenterne 
nævner at deres oplevelse er at 
”udfyldning af ansøgningsskemaer” 
f.eks. er hjælp til:  

- Forskudsopgørelse 
- Selvangivelser 
- Ændringer i skattekort 
- Ansøgning om julehjælp  
- Ansøgning om enkeltydelser hos 

kommunen  
- Indmeldelse i fagforeninger  
- Søge puljer som f.eks. 

Fritidspuljen  
- Ansøgning om tilskud til briller  
- Oprettelse af CVR til selvstændig 

virksomhed 
- Opskrivning til børneinstitution  
- Opskrivning til boligselskab  

Kort sagt er der rigtig mange situationer, 
hvor man skal udfylde en form for 
skema, og det er ikke nødvendigvis 
noget, som har med kommunen at 
komme.  
 
I forhold til om Hverdagsrådgivningerne 
hjælper med f.eks. ansøgninger om 
enkeltydelser og om det er en opgave, 
der burde ligge hos kommunen, så er 
svaret, at det er noget 
Hverdagsrådgivningerne kan gøre – men 
som alt andet i det frivillige er det ikke 
noget de skal, hvis ikke de mener, at der 
er kapacitet til det i den lokale 
Hverdagsrådgivning 
 



Hvis man vil modvirke at kommunerne 
sender opgaver til de frivillige, som de 
ikke har kapacitet til at løse eller som er 
kommunens opgave, så blev der 
opfordret til at tage en dialog med 
kommunen  
 
Regitze informerer Benedikte omkring 
den diskussion, som Frivilligforum har 
haft.  
 
Der var et ønske om at få DFUNK ind til 
et møde i Frivilligforum for at informere 
om deres arbejde og tage en snak 
omkring mulighed for at arbejde 
sammen på tværs.  
 
DFUNKs akltivitetsoversigt sendes ud 
sammen med referatet.  
 
Næste møde i DRC Frivilligforum er 29. 
maj 
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